
اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز

کوتاه اقتصادی

صفحه۴
 یک شنبه           ۹ اردیبهشت  ۱۳۹۷

۱۲ شعبان ۱۴۳۹ - شماره۲۱۸۹۳ 

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/790/000سکه تمام طرح جدید
1/740/000سکه تمام طرح قدیم

878/000نیم سکه
450/000ربع سکه

350/000گرمی
172/849هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/200دلار
6/890یورو
7/847پوند

1/405لیر ترکیه
1/531درهم امارات

* مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران از امکان پرداخت 150 میلیارد 
تومان تسهیلات قرض الحسنه  اشتغالزایي روستایي، با مشارکت بنیاد برکت 
خبر داد. به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهرایران، مرتضی 
اکبری در مراسم امضاي تفاهم نامه همکاري با بنیاد برکت براي اعطاي 
تسهیلات قرض الحسنه به طرح هاي  اشتغالزایي اجتماع محور بیان داشت: 
در اجراي سیاست هیات مدیره بانک مبني بر هدایت عمده تسهیلات به 
حوزه  اشتغال و با هدف رفع رکود و بیکاري در اقتصاد کشور، در مذاکراتي 
با بنیاد برکت وابسته به ســتاد اجرایي فرمان حضرت امام)ره( ظرف 2 
هفته، براي اعطاي تســهیلات  اشتغالزایي روستایي به تفاهم رسیدیم و 
امیدواریم بزودي روند پرداخت عملیاتي شود.وی ادامه داد: در این تفاهم 
هزار و پانصد میلیارد ریال وام با نرخ کارمزد 3 تا 4 درصد و در دوره هاي 

بازگشت 48 تا 60 ماهه به روستاییان پرداخت خواهد شد.
* معاون مالیات های مســتقیم ســازمان امور مالیاتی کشور از 
برگزاری جلســات با اصناف برای تعیین مالیات مقطوع مشاغل 
خرد تا پایان اردیبهشــت ماه خبر داد. نادر جنتی در گفت وگو 
با فارس، اظهارکرد تا پایان اردیبهشــت فرصت داریم، مالیات 
مقطوع مشاغل گروه سوم که مشاغل خرد هستند را تعیین کنیم. 
مهلت دریافت اظهارنامه  اشخاص حقیقی از اول تا پایان خردادماه 
است و  اشخاص حقوقی نیز از اول تا پایان تیرماه فرصت دارند، 

اظهارنامه های خود را تسلیم کنند.
* مجید قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد با اکثریت آرا عضو شورای عالی 
عتــف )وزارت علوم، تحقیقات و فن آوری( از بین انجمن های علمی برتر 
وزارت علوم، تحقیقات و فن آوری و انجمن های وزارت بهداشت و درمان 
انتخاب شد. در این انتخابات علاوه  بر ایشان، بهزاد قره یاضی به عنوان عضو 
اصلی و محمدامین قاضی راد به عنوان عضو علی البدل نیز انتخاب گردیدند.
* در ادامه روند نزولی بازار سرمایه شاخص کل بورس اوراق بهادار 
تهران در پایان معاملات دیروز با کاهش511 واحدی روی رقم 94 
هزار و 284 واحد ایستاد. در این زمینه فارس نوشت: دورنمای 
نه چندان روشــن برجام دست کم تا دو هفته آینده و همچنین 
شنیده های ضدو  نقیض درخصوص باقی ماندن آمریکا بر سر این 
پیمان در کنار احتمال تحریم های جدید دیگری به بهانه حقوق 
بشر باعث شده تا بورس تهران بهانه ای برای اصلاح قیمت ها تا 
پیش از داغ تر شدن فصل مجامع داشته باشد. بازاری که به نظر 

می رسد در فضای فعلی برای دولت، اولویت اصلی ندارد.

در حال حاضر منطقه آزاد اروند به مکانی 
بــرای خروج ارز و ریــال از مرزهای ایران به 
طرف عربستان سعودی تبدیل شده به گونه ای 
کــه مقدار زیادی دلار و پول رایج ایران از این 

منطقه خارج شده است.
 ماجرا از آن قرار است که نقل و انتقال کلیه ارزها 
از خارج کشور به مناطق آزاد و از مناطق آزاد به خارج 
از کشور آزاد است. به همین دلیل »قاچاق ارز« یکی از 
مشکلاتی است که مناطق آزاد کشورمان با آن دست 
به گریبان بوده و علت آن را می توان در آزاد بودن خرید 

و فروش ارز جست وجو کرد.
جعفر قادری، عضو سابق کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اسلامی این موضوع را عامل از بین 
رفتن کنترل بر خرید و فروش ارز دانســته و عنوان 
می کند که: »مناطــق آزاد در حال حاضر به کانالی 
برای خروج ارز تبدیل شده است و تاثیرات نامطلوب 
این معضل، بیشتر دامن گیر کشور خواهد شد چراکه 
از طریق این مناطق، ارزها از کشور خارج شده و بازار 

با اخلال مواجه خواهد شد.«
مشــکل اساسی تر این اســت که نظام ارزی در 
مناطق آزاد تفکیک نشده و طبق قانون، ورود و خروج 
ارز از سرزمین اصلی به مناطق آزاد تابع قوانین داخلی 
کشور است. با این وجود، برخی بانک ها و صرافی ها 
از طریق شــعب مناطق آزاد خود، ورود و خروج ارز 

را از کنترل و نظارت بانک مرکزی خارج می کنند.
بانک مرکزی از ارز مداخله ای برای کنترل نوسانات 
بازار آزاد استفاده می کند که در شش ماهه اول سال 
95 حجم قابل توجهی از این ارز به صرافی های مناطق 
آزاد رسیده است اما با توجه به حجم بالای واردات از 
این مناطق و خروج سرمایه ای که به طرق مختلف از 
کشور اتفاق می افتد این کارتبدیل به یک نابسامانی 

ارزی شده است.
به گزارش مشــرق، طبق اطلاعات سامانه سنا، 
در نیمه اول ســال 95، از طریق بانک مرکزی رقمی 
معادل 1544 میلیارد و 452میلیون تومان به 4صرافی 
بــه مناطق آزاد ارس، ماکو، و پرویزخان اختصاص و 

واریز شده است. 
البته باید متذکر شــد ارزی که وارد مناطق آزاد 
می شود، حکم ارزی را دارد که از کشور خارج شده و 
دیگر دسترسی به آن وجود ندارد چراکه طبق قانون، 
محدودیت و نظارتی بر خرید و فروش ارز در مناطق 
آزاد نیست. همچنین بررسی ها نشان می دهد، به طور 
کلی ارز مداخله ای کــه به صرافی ها در منطقه آزاد 
می رسد یا برای قاچاق و یا برای واردات هزینه می شود.
به این صورت که یا خود ارز به شکل اسکناس از 
مرز خارج شده و یا برای خرید کالای قاچاق هزینه 
شده است و در بهترین حالت نیز این ارز مداخله ای 
برای واردات کالا هزینه می شود که در نهایت نتیجه 

این موارد خروج ارز از کشور است.
نمونه مشکلات مطرح شده مناطق آزاد را می توان 
در صحبت های چند روز پیش ابوالفضل حسن بیگی، 
نماینده مردم دامغان در مجلس و عضو کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی یافت چراکه وی در 
بحبوحه بحران ارزی اخیر، با اشــاره به اینکه کنترل 

مناطــق آزاد، معابر کوله بری و بازارچه های مرزی از 
دســت دولت خارج شده، گفته بود: »در حال حاضر 
منطقه آزاد اروند به مکانی برای خروج ارز و ریال از 
مرزهای ایران به طرف عربستان سعودی تبدیل شده 
بــه گونه ای که مقدار زیادی دلار و پول رایج ایران را 
به این کشــور برده تا در بازار ارز ایران اخلال ایجاد 
شــود« وی افزود: بر اساس شواهدی که وجود دارد 
دلار و ریال ایران تحت عنوان بازارچه های مرزی به 

عربستان سعودی قاچاق می شود.
اگر نقل و انتقال ارز مابین مناطق آزاد و سرزمین 
اصلی، بر اساس قوانین و مقررات ارزی کشور صورت 
گیرد و اگربا شخصی که اقدام به خروج ارز از سرزمین 
اصلی به مناطق آزاد می کند همانند فردی که قصد 
خروج ارز از کشــور را دارد، برخورد شود مشکلات 
موجود قابل حل خواهد بود اما متاسفانه در حال حاضر 
برای انتقال ارز از کشــور به مناطق آزاد محدودیتی 
 وجــود ندارد و خــروج ارز از برخی مناطق به خارج

 از کشور آزاد است.

کارشناسان:

مناطق آزاد به  مراکزی برای اختلالات ارزی
 تبدیل شده  است

یک تولیدکننده پوشــاک بــا بیان اینکه 
مســئولان فقط حرف ارائه دلار 4 هزار و 200 
تومانی به تولیدکنندگان را مطرح می کنند، گفت: 
ســه روز پیش حواله ای را با نرخ دلار 5 هزار و 

500 تومانی انجام دادم.
فاطمه پازوکی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، با  
اشاره به اینکه عدم تولید مواد اولیه مورد نیاز صنعت 
نســاجی در داخل کشور باعث شده تا تمام نیاز خود 
را از محل واردات تأمین کنیم، اظهار داشــت: من به 
عنوان یک تولید کننده اعتقاد جدی به حمایت و خرید 
از کالای ایرانــی دارم اما وقتی مواد مورد نیاز من در 

داخل تأمین نمی شود مجبورم آن را وارد کنم.
وی بــا اعلام اینکه هر ســاله هیــچ حمایتی از 
تولیدکننده داخلی نشده و در کنار آن حجم قاچاق 
پوشاک افزایش پیدا می کند اظهار داشت: اگر بخواهم 

پارچه مورد نیاز خود را از بازار خودمان تأمین کنم باید 
از پارچه های بی کیفیت چینی استفاده کنم که آنها به 

هیچ عنوان جوابگوی تولید ما نیستند.
این تولیدکننده ایرانی تصریح کرد: مسئولین فقط 
حرف ارائه دلار 4 هزار و 200 تومانی به تولیدکنندگان 
را مطرح می کنند. بنده سه روز پیش حواله ای را با نرخ 
دلار 5 هزار و 500 تومانی انجام دادم که همین نرخ 
هزینه زیادی را به واحد تولیدی ما تحمیل کرده است.
پازوکی افزود: این تولید کننده پوشاک به حضور 
برندهای بی کیفیت ترک و چینی در سطح بازار  اشاره 
کرد و افزود: مشتری وقتی این محصولات را می بیند 
به طور حتم حاضر به خرید محصول ایرانی آن هم با 

قیمت بالاتر نیست.
وی اضافه کرد: دو سال پیش بهره وام بانکی من 
900 میلیون تومان شــده بود که امروز افزایش قابل 

توجهی پیدا کرده اســت. بــرای پرداخت این هزینه 
هیــچ راهکاری ندارم جز اینکــه حجم تولید خود را 
کاهش داده و شــاید در نهایــت از کار تولیدی خود 

پشیمان شوم.
مدیر طرح ملی تکاپو هم در اظهاراتی، از قاچاق 8 
میلیارد دلاری پوشاک خبر داد و گفت: در حالی تنها 
500 هزار نفر در این صنعت مشــغول به کار هستند 
که با افزایش تولید پوشاک می توان حدود 1 میلیون 

شغل ایجاد کرد.
رضا تازیکی، مدیر طرح ملی تکاپو )توسعه کسب 
و کار و  اشــتغال پایدار( درباره تأثیر مخرب قاچاق بر 
تولید داخلی پوشاک گفت: آماری که از سوی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا اعلام می شود با آمارهای پوشاک 

در داخل کشور همخوانی ندارد.
 وی تصریح کرد: در حوزه پوشاک طبق آمار بانک 

مرکزی سرانه مصرف پوشاک 3 الی 4 درصد مصرف 
خانوار در سال است، بنابراین بازار صنعت پوشاک بین 
14 تا 15 میلیــارد دلار ارزش دارد که از این میزان 
طبق نظر انجمن نســاجی و پوشاک حداکثر تعداد 

شاغلین صنعت پوشاک حدود 500 هزار نفر است.
مدیر طرح تکاپو ادامــه داد: با این میزان نیروی 
کار حدود 40 درصد پوشاک کشور را تولید می کنیم، 
یعنی 60درصد بازار خالی است، به همین دلیل است 
که قاچاق پوشاک صورت می گیرد، در کشور کمبود 

تولید پوشاک داریم.
تازیکی افزود: ستاد مبارزه با قاچاق کالا، واردات 
غیرقانونی پوشاک را 1 تا 3 میلیارد دلار برآورد می کند 
اما با محاســبات میزان مصرف مشخص می شود که 
حدود 8 میلیارد دلار است و با افزایش تولید پوشاک 

حدود 1میلیون شغل می توان ایجاد کرد.

یک تولیدکننده:

مسئولانفقطحرفدلار4200تومانیرامیزنند

 برای مقابله با گرانفروشی در حال انجام است

عرضه گوشت گوسفندی با قیمت 
کیلویی 33 هزار تومان در تهران

عضو کمیســیون برنامــه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: باید 
در کنار انتشار گزارش پرداختهای خزانه، 
دریافتی مدیران دولت هم شفاف شود.

حسینعلی حاجی دلیگانی  در گفت وگو با 
خبرگزاری تسنیم با  اشاره به اقدام اخیر دولت 
و خزانه داری کل کشور برای انتشار گزارش 
پرداخت هــای دولت در فروردین ماه، گفت: 
در مسائل مالی به هر میزان شفافیت وجود 
داشــته باشد برای اقتصاد کشور مؤثر بوده و 
مورد تأیید مجلس است. البته باید به این نکته 
توجه داشت که نباید در شفافیت دچار اعمال 

سلیقه و رفتار گزینشی شویم.
وی با بیان اینکه، گزینشی منتشر کردن 
و یا گزینشی منتشر نکردن آمار و اطلاعات 
اقتصادی باب فساد را در کشور باز نگه می دارد، 

تأکید کــرد: جزییات همه مســائل مالی و 
اطلاعات پرداختها باید شفاف در اختیار عموم 

مردم قرار گیرد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه افزود: 
یکی از ویژگی های اصلی برنامه ششم توسعه 
کــه دولت هم خیلی موافق اجرای آن نبود، 
جهت گیری و امتیاز ویژه ای است که دولت 
را مجبور به شفاف سازی داده های اقتصادی 

کرده است.
حاجی دلیگانی  با  اشــاره بــه اینکه، برای 
تصویب ماده 29 قانون برنامه ششم توسعه، 
تلاش های بســیاری انجام شــد تا جزییات 
دریافتی مدیــران برای عموم مــردم قابل 
مشاهده باشد، گفت: امروز متأسفانه شایعاتی 
شنیده می شود که هرکسی بخواهد اطلاعات 
دریافتی مدیران را مشاهده کند بایستی اول 

شناسایی و تأیید شود، این در حالی است که 
در قانون به صراحت ذکر شده که دسترسی 
بــه اطلاعات پرداخت هــا و دریافت ها برای 
عموم مردم است و نباید در این حوزه مانعی 

ایجاد شود.
این نماینده مجلس در پایان تأکید کرد، 
در کنار انتشــار گزارش پرداخت ها از سوی 
خزانه داری کل کشور، باید اطلاعات مربوط به 
دریافتی های مدیران نیز در اختیار مردم قرار 
گیرد، در واقع در حوزه شفافیت پرداخت ها و 
دریافتی ها نباید به صورت گزینشی عمل شود.
پرداخت های  اطلاعــات  اســت  گفتنی 
خزانه داری کل کشــور کــه از ماه جاری در 
دسترس عموم قرار گرفته است که بر اساس 
این آمار، برخی نهادها بودجه های کلانی از 

خزانه دریافت کرده اند.

با انتشار این اطلاعات،  جریان رسانه ای که 
هر سال در زمان مطرح شدن لایحه بودجه 
در مجلس شــروع به بلواسازی علیه بودجه 
برخی نهادهای فرهنگی می کنند  این بار هم 
دست به کار شده و نسبت به پرداختی برخی 
مراکز فرهنگی خدماتی مذهبی موضع گیری 
کردنــد. این در حالی اســت که به دریافتی 

برخی نهادهای دولتی کمتر  اشاره می شود.
به عنوان مثال از ابتدای امســال تا دوم 
اردیبهشــت ماه، نهاد ریاســت جمهوری 4 
مرتبه از خزانه داری کل کشور پول دریافت 
کرده است. بر اساس ردیف شماره 87 گزارش 
خزانه داری، نهاد ریاست جمهوری در تاریخ 
29 فروردین مبلــغ 31 میلیارد ریال بابت 
هزینه هــای اجتناب ناپذیر از خزانه داری کل 

کشور دریافت کرده است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

دریافتیمدیراندولتبرایاطلاعمردمبایدمنتشرشود

وزیر نیرو گفت: اگر مردم در مصرف برق صرفه جویی نکنند در 
تابستان پیش رو خاموشی خواهیم داشت.

رضــا اردکانیان در گفت و گو با ایســنا، از کاهش قابل توجه بارندگی ها 
در برخی از نقاط کشور یاد کرد و افزود: اگرچه در استانی مانند کرمانشاه 
کاهش بارندگی نسبت به سال گذشته در حد چند درصد بوده، اما در برخی 
از استان ها مانند سیستان و بلوچستان و هرمزگان 75 تا 80 درصد کاهش 
بارندگی نســبت به سال گذشته داریم.وی افزود: از سوی دیگر با تغییرات 
اقلیمی هم مواجه هســتیم، بگونه ای که نسبت به 50 سال گذشته حدود 
دو درجه افزایش دما داریم و حتی اگر بارندگی هم مناسب باشد این گرم 

شدن هوا میزان تبخیر را نیز بالا می برد.
وزیــر نیرو با بیان اینکه دولت توجه ویژه ای به موضوع آب دارد، عنوان 
کــرد: همه راهکارهای ممکن را برای پرداختن به موضوع آب و تامین آب 

شرب شهرهای کشور بررسی کرده ایم.
اردکانیان همکاری مردم را نیز برای پشت سر گذاشتن کم آبی ضروری 
خواند و تاکید کرد: امیدواریم با مدیریت مصرف آب توسط مردم، بتوانیم در 
فصل باقی مانده تا تابستان ذخیره خوبی در سدهای کشور داشته باشیم و 

با کمک هم تابستان امسال را نیز پشت سر بگذاریم.
وی بر لزوم تجدید نظر در شــیوه های مصرف آب تاکید کرد و گفت: 
خصوصا در بخش کشاورزی باید تلاش کنیم با آب کمتر محصول خشک 
بیشــتری به دســت بیاوریم.وزیر نیرو به وضعیت تنش آبی در شهرهای 
کشور اشاره و خاطرنشان کرد: در شرایطی که آب مورد نیاز در یک منطقه 
با آب موجود برابر نباشد تنش آبی رخ می دهد و به هر میزانی هم که کسری 
آب داشــته باشیم میزان تنش بیشتر خواهد بود. اکنون حدود 300 شهر 

کشور با جمعیت حدود 17 میلیون نفر در تنش آبی هستند.
اردکانیان سپس به وضعیت تامین برق برای تابستان پیش رو هم  اشاره 
کرد و گفت: اگرچه تلاش های لازم برای تامین برق پایدار فصل تابستان انجام 
شده، اما اگر دست به ترکیب مصرف برق نزنیم در تابستان پیش رو خاموشی 

خواهیم داشت. بنابراین همکاری مردم در مصرف برق ضروری است.

وزیر نیرو:

مردم اگر صرفه جویی نکنند
 تابستان خاموشی داریم

رئیس کل بیمه مرکزی از عقب نشینی اروپایی ها نسبت به خرید 
سهام بیمه های ایرانی به دلیل سخنان ترامپ گفت: مذاکرات با 

چین، هند و روسیه آغاز شده است. 
به گزارش خبرگزاری مهر، عبدالناصر همتی در ششــمین همایش 
تجاری ایران و اروپا گفت: ظرف دو ســال گذشته مذاکرات نزدیکی را با 
سران بیمه های اصلی و تعیین کننده اروپا داشتیم. برخی از شرکت های 
بیمه ای دنیا تمایل داشتند که سهام شرکت های بیمه ای ایرانی را بخرند، 

اما با تهدید ترامپ برخی شرکت های اروپایی دست نگه داشته اند.
وی با بیان اینکه شــرکت های بیمه ایرانی ظرفیت های بالایی برای 
ســودآوری و توســعه دارند ، افزود: البته ما در کنار توسعه روابط خود با 
اروپا، نگاهی به شرق و روسیه هم داریم و مذاکراتی هم با هند و چین و 

روسیه در حوزه بیمه اتکایی شروع کرده ایم.
رئیس کل بیمه مرکزی ادامه داد: صنعت بیمه ایران در طول دو دهه 
گذشته، رشد خوبی را تجربه کرده و به طور قطعی 4/5 برابرGDP )تولید 
ناخالص داخلی(رشد کرده است، این در حالی است که بر اساس تصویب 
مجلس، ما ضریــب نفوذ بیمه را باید از 2/3 درصد GDP افزایش دهیم. 

یعنی نقاط کشف نشده صنعت بیمه را توسعه دهیم. 
همتی تصریح کرد: 20 درصد بیمه های اختیاری تحت پوشش بیمه و 
کمتر از 20 درصد جمعیت کشور بیمه عمر هستند، ضمن اینکه در حوزه 
بیمه آتش سوزی نیز کمتر از 15 درصد واحدهای ایرانی تحت پوشش قرار 
دارند؛ بنابراین گردش مالی بیمه نشان می دهد که ظرفیت بسیار بالایی 
داریم و با قدری توجه و توسعه صنعت بیمه می توان ظرفیت را شکوفا کرد. 
وی ادامــه داد: در بخــش پوشــش های اتکایی مربــوط به حوادث 
فاجعه آمیــز، کارهای خوبی آغاز کرده ایــم ،البته در دوران تحریم ابتکار 
خوبی که بیمه مرکزی داشت، حساب ویژه اتکایی بود که شکل گرفت و 
از طریق آن توانستیم با اینکه پوشش اتکایی ما به زیر یک درصد رسید، 
تمام حوادث کشــور را که نیاز به پوشــش بزرگ اتکایی داشت را تحت 

پوشش قرار دهیم. 
رئیس کل بیمه مرکزی اظهار داشت: به دلیل تصمیماتی ممکن است 
آمریکا از برجام خارج شــود، اما صنعت بیمه با تمهیداتی که اندیشیده 
شده است، اطمینان می دهد که هیچ مجموعه ای از کشور بدون پوشش 
باقی نماند؛ ولی صنعت بیمه یک صنعت بین المللی اســت و از داشــتن 
روابط هم اســتقبال می کنیم و علاقمند به گرفتن پوشش های بیمه ای 
اتکایی از کشورهای خارجی داریم. بر این اساس مذاکراتی با شرکت های 
بــزرگ اتکایی دنیا صورت گرفته و اکنون 30 درصد حوادث فاجعه آمیز 
کشــور تحت پوشش قرار می گیرد و به شرکت های بیمه اتکایی اروپایی 

جایگزین شده است. 
همتی خاطرنشان کرد: در حوزه بیمه عمر نیز کارهایی را با آلمانی ها 
شــروع کرده ایم که سه شــرکت ایرانی نزد این شرکت ها، بیمه اتکایی 
گرفته اند. ضمن اینکه تکنولوژی را هم به تدریج وارد کشور خواهیم کرد.

در سال 97 کارخانه آهک قلعه گنج با ظرفیت تولید 90 هزار 
تن در سال افتتاح می شود و با بهره برداری از این طرح برای 50 

نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد می شود.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی بنیاد مستضعفان، 
در راستای فرمایشــات مقام معظم رهبری درخصوص ایجاد پایلوت 
اقتصاد مقاومتی در یکی از مناطق محروم کشــور، بنیاد مستضعفان 
شهرســتان قلعه گنج اســتان کرمان را به عنوان شهر الگوی اقتصاد 
مقاومتی انتخاب کرد. از زمان انتخاب این شهرســتان به عنوان شهر 
الگوی اقتصاد مقاومتی فعالیت هــای متعددی در حوزه های مختلف 
برای توسعه پایدار منطقه قلعه گنج از سوی بنیاد مستضعفان انقلاب 
اسلامی در این منطقه انجام شده است. یکی از این اقدامات راه اندازی 

کارخانه آهک قلعه گنج می باشد.
طرح احداث کارخانه تولید آهک در زمینی به مساحت 14 هکتار 
آغاز شده و بر اساس برنامه ریزی به عمل آمده پیش بینی می شود در 
نیمه دوم سال 97 به بهره برداری برسد. در حال حاضر 30 نفر از افراد 
بومی منطقه قلعه گنج در ســایت احداث مشغول به کار می باشند و 
در صورت راه اندازی کارخانه حدود 50 نفر اشــتغال مســتقیم ایجاد 

خواهد شد.
 کارخانه آهک قلعه گنج با ظرفیت تولید سالانه 90 هزار تن آهک 
در اســتان کرمان توسط شرکت معدنی دماوند به بهره برداری خواهد 
رســید. این خط شامل ســه پایه کوره، سازه پیشگرم کن، کولر، نوار 
نقاله ها و سرندهای ورودی، سیلوها و بونکرهای مواد، ساختمان برق، 

تونل های برق و... می باشد.
کلنگ ســاخت این کارخانه 29 شــهریور 96 بــا حضور محمد 
سعیدی کیا رئیس بنیاد مستضعفان و با اعتباری بالغ بر 200 میلیارد 

ریال به زمین زده شد.

رئیس کل بیمه مرکزی:

اروپایی ها از ترس آمریکا
 سهام بیمه های ایرانی را نخریدند

با هدف محرومیت زدایی صورت می گیرد

بهره برداری از کارخانه آهک
 قلعه گنج در نیمه دوم امسال

عضو هیئت مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران از کاهش حباب 
قیمت سکه خبر داد و اعلام کرد که اکنون این حباب به 40 هزار تومان 

رسیده و از التهابات و تقاضا در بازار کاسته شده است. 
بازار ســکه در دو ســه ماه اخیر با افزایش بی سابقه  قیمت روبرو شد؛ به 
طوری که در سال جدید قیمت آن به مرز دو میلیون تومان هم رسید. این 
افزایــش قیمت تا حدود زیادی در اثر افزایش قیمت دلار رخ داد و از طرفی 
هــم به تقاضا در بازار دامن زده شــد و التهابــات افزایش یافت اما به گفته 
محمد کشــتی آرای، اکنون التهابات بازار سکه کاهش یافته و بازار تقریبا به 

نقطه تعادل رسیده است.   
وی در گفت وگو با خبرگزاری ایسنا،  اظهار کرد: هفته گذشته با توجه به 
اینکه تا حدودی از تنش های سیاسی کاسته شد، قیمت طلای جهانی رو به 
کاهش رفت و از طرفی به دلیل اشباع بازار از نظر سکه، مقدار تقاضا نیز کاهش 
یافت و سبب شد که در بازار داخلی روند قیمت طلا و سکه رو به کاهش برود.
عضو هیئت مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد:  در بازار سنتی 
با توجه به نزدیک شــدن به ماه مبــارک رمضان و کاهش تقاضا و از طرفی 
ثبت نام و پیش فروش متنوع سکه توسط بانک مرکزی، نیاز جامعه از خرید 
سکه کاسته و التهاب بازار نیز کم شد. این کاهش تقاضا باعث شده که قیمت 
سکه به پایین ترین حد خود در چند هفته اخیر و حباب آن به حداقل برسد.

به گفته کشــتی آرای، در حال حاضر قیمت سکه حدود 40 هزار تومان 
حباب دارد که این عدد حداقل حباب در چند ماه اخیر است و به نظر می رسد 

که در حال حاضر قیمت ها منطقی و برابر با قیمت جهانی است.
وی دربــاره تاثیرات خروج احتمالی دولت آمریکا از برجام بر بازار طلا و 
سکه گفت: تا این لحظه مسئله تصمیم ترامپ در خصوص برجام هیچ تاثیری 
روی بازار نداشــته است، چون فاصله زیادی تا اعلام این تصمیم باقی مانده 
و باید صبر کرد و دید در روزهای آینده تحلیل سیاســی چه سمت و سویی 
خواهد داشت.گفتنی است، قیمت سکه در روز گذشته بالغ بر یک میلیون و 

790 هزار تومان بوده است. 

تعاونی های  تخصصی  کمیسیون  رئیس 
از صدور  مرزنشــینان اعلام کرد پیــش 
کارت های هوشمند، 5۳0 تعاونی مرزنشین 
وجود داشــت اما در حــال حاضر تعداد 
تعاونی های فعال مرزنشــین به کمتر از 100 

تعاونی رسیده است.
»مهیب ناحیه« با تشریح وضعیت تعاونی های 
مرزنشــین اظهــار کرد: از زمانی که قرار شــد با 
صدور کارت های هوشمند، تعاونی های مرزنشین 
ســاماندهی شوند متاسفانه فعالیت این تعاونی را 
مختــل کردند به طوریکه فعالیت رو به رشــد و 
خدمــات این تعاونی ها به اعضــا تا حدود زیادی 

متوقف شد.
وی با اشاره به دلایل توقف فعالیت تعاونی های 
مرزنشــین افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت 

برای توزیع کارت های هوشــمند به تعاونی های 
مرزنشین واســطه هایی را به عنوان توزیع کننده 
معرفی کرد و در این میان تعاونی های مرزنشینان 
را به عنوان متولی اصلی نادیده گرفت در صورتی 
کــه وزارت صنعت بــرای ســاماندهی و توزیع 
عادلانه کارت های هوشــمند باید با مشــارکت 
»اتحادیه نظارت بر عملکرد مرزنشــینان« عمل 
می کرد.رئیس کمیســیون تخصصی تعاونی های 
مرزنشینان با بیان اینکه متاسفانه در بعضی مواقع 
واسطه ها و توزیع کنندگان کارت های هوشمند در 
جلسات استانداری ها خود را به عنوان نمایندگان 
تعاونی های مرزنشین معرفی می کردند گفت: در 
حال حاضر در روند فعالیت های صادراتی و وارداتی 
تعاونی های مرزنشین اخلال به وجود آمده است.

ناحیــه ادامه داد: این کارت های هوشــمند با 

هدف شفاف سازی و شناسایی مرزنشینان طراحی 
شد اما هزینه هایی را به اعضا تحمیل کرده است 
چراکه دفاتر پیشخوان برای صدور این کارتها در 
مناطق مرزی وجود ندارد و متقاضیان برای صدور 

این کارتها باید به مناطق شهری عزیمت کنند. 
وی به مشــکلات حقوقی کارت های هوشمند 
مرزنشین اشاره کرد و گفت: با صدور این کارت ها 
این امکان برای اعضا وجود دارد تا ســهمیه خود 
را در اختیار ســایر تعاونی ها قرار دهند در حالی 
که عضو یک تعاونی نمی تواند ســهمیه خود را به 
تعاونــی دیگری واگذار کند و این یک بار حقوقی 

برای تعاونی های مرزنشین ایجاد کرده است.
رئیــس کمیســیون تخصصــی تعاونی های 
مرزنشینان گفت: ســامانه  مرزنشینان که توسط 
صادرکننده کارت های هوشمند مرزنشین طراحی 

شده از طرف گمرک برای اتصال به سامانه گمرک 
پذیرفته نشــده است و این باعث می شود فرصت 
استفاده از صادرات و واردات توسط اعضا تلف شود. 
به گفتــه ناحیه، پیش از صــدور کارت های 
هوشمند 530 تعاونی مرزنشــین در 17 استان 
مرزی کشور وجود داشت که جمعیت 10 میلیونی 
مناطق مرزی تحت پوشش این تعاونی ها به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم فعالیت می کردند اما در حال 
حاضر تعداد تعاونی های فعال مرزنشین به کمتر از 

100 تعاونی رسیده است. 
وی اضافه کرد: همچنین حدود پنج میلیون نفر 
از جمعیت مرزنشین موفق به دریافت کارت های 
هوشمند نشدند. علاوه بر این نیمی از افرادی که 
این کارتهای هوشــمند را دریافت کردند به هیچ 

وجه مرزنشین نیستند.

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام با بیان اینکه روزانه 100 
تن گوشت تازه گوســفندی در تهران در حال عرضه است، گفت: 

سیستم های نظارتی باید با گران فروشان گوشت برخورد کنند. 
حمیــد ورناصری در گفت وگو با خبرگزاری مهر درباره افزایش قیمت 
گوشت گوسفندی در بازار و اینکه آیا حجم واردات این نوع گوشت به کشور 
کاهش یافته است؟، اظهارداشت: میزان واردات کاهش نیافته و واردات گوشت 

گوسفندی مانند گذشته در حال انجام است. 
وی با بیان اینکه روزی حدود 100 تن گوشت گرم گوسفندی در تهران 
در غرفه های سازمان میادین، فروشگاه های زنجیره ای، صنف قصابی و انجمن 
بسته بندی گوشت  در حال عرضه است، گفت: طبیعتا با توجه به خریدهای 
انفرادی و با توجه به قیمت گوسفند زنده ممکن است نرخ های متفاوتی در 
برخی مراکز عرضه وجود داشــته باشد اما ملاک ما تامینی است که انجام 

می دهیم و قیمت 33 هزار تومان عرضه می کنیم. 
مدیرعامل شــرکت پشــتیبانی امور دام کشور تصریح کرد: شهروندان 
می توانند به شــبکه توزیع گســترده ای که وجود دارد از جمله غرفه های 
سازمان میادین، فروشگاه های زنجیره ای، فروشگاه های تحت پوشش انجمن 
بسته بندی گوشت و غیره مراجعه و محصول مورد نیاز خود را تامین کنند. 
ورناصری درباره اینکه گفته می شود کمبود دام و صادرات بیش از اندازه 
دلیل گرانی های اخیر است، گفت: برخی مسئولان متاسفانه با مصاحبه های 
غیرکارشناســی به افزایش کاذب قیمت دامن می زنند ضمن اینکه صنف 
اتحادیه گوشت گوســفندی به صورت روزانه گوشت تازه گوسفندی از ما 

می گیرد که مکلف است آن را کیلویی 33 هزارتومان بفروشد. 
وی درباره اینکه آیا معتقد هستید هیچ کمبودی در این زمینه نداریم؟ 
افزود: ما بخشی از نیاز را در داخل کشور تامین می کنیم و به صورت روزانه 
100 تن گوشت از استرالیا و کشورهای آسیای میانه وارد می شود و کیفیت 
بسیار بالایی دارد. اگر احساس شود نیاز به واردات بیشتری است حتما این 

کار را انجام خواهیم داد. 
ورناصری ادامه داد: اما در این شــرایط به دلیل ســیاه بهاری که وجود 
دارد عرضه دام هم بیشتر خواهد بود ، اعلام قیمت هایی که بدون مطالعات 
کارشناســی و بررسی های دقیق توسط برخی مســئولان انجام می شود، 
اقدام صحیحی نیســت. وقتی همه شبکه های توزیع امکان دریافت گوشت 
گوسفندی و فروش آن را با قیمت هرکیلوگرم 33 هزارتومان دارند، نمی توانند 

قیمت های کاذب اعلام کنند. 

عضو هیئت مدیره اتحادیه طلا:  

حباب قیمت سکه 
به 40 هزار تومان رسید

یک مقام مسئول: 

بیشاز430تعاونیمرزنشینتعطیلشدهاست

گروه اقتصادی - 
پس از انتقاد مشاور وزیر راه از سیاست جدید 
ارزی بانک مرکزی که حاکی از اختلافات درون 
دولت بود، عباس آخوندی هم طی نوشــته ای 
بازار  دیدگاه های مشاور رئیس جمهور را درباره 

ارز زیر سؤال برد! 
روز گذشته طی گزارشی نوشتیم که حسین عبده 
تبریزی، مشاور وزیر راه و شهرسازی با زیر سؤال بردن 
سیاست جدید ارزی دولت درخصوص یکسان سازی 
نرخ ارز اعلام کرد شــرایط برای یکسان سازی نرخ ارز 
فراهم نیست و به تدریج نرخ دوم ارز خودش را تحمیل 

می کند و دولت مجبور به پذیرش آن خواهد شد. 
امــا این اظهــارات؛ تمام آنچه که نشــان دهنده 
اختلافات دولتمردان در عرصه سیاست جدیدی ارزی 
دولت است، نبود و دیروز هم عباس آخوندی، وزیر راه 
و شهرسازی طی نوشته ای از اختلافات دیگر دولتمردان 

در این زمینه پرده برداشت. 
به گزارش خبرگزاری تســنیم، وی در مقاله خود 
با اشاره به همین اختلافات نوشت: »همزمان با اعلام 

تصمیم های ارزی از ســوی معاون اول رئیس جمهور، 
تحلیل های مختلفی از موضوع ارائه شد، از جمله  چند 
پیام هم از سوی یکی از مشاوران رئیس جمهوری انتشار 
یافت که ریشه جهش قیمت ارز خارجی را عمدتاً در 
رقابت هــای درونِ نظام در هماهنگی با شــبکه  و یا 
شبکه هایی در خارج از کشور ارزیابی می کرد. به گفته 
وی »مشکل فقط چهار راه استانبول نیست؛ بخشی از 
مشکل چهار راهی است که به استانبول، اربیل، دوبی 
و... منتهی می شود.« با توجه به موقعیت وی، این ابهام 
در محفل های کارشناســی و بازار پیش آمد که دولت 
ریشه این ناپایداری در قیمت را سیاسی می داند؟! آن 
هم بیشتر رقابت های درونی؟! و برای عوامل ساختاری؛ 
اعم از اقتصادی و حکمروایی هیچ اثری قایل نیست؟! 
به عبارت دیگر، تمام داســتانِ بحرانِ ارز به یک پروژه 
توطئه گروهی در داخل به همراهی ایادی ای در خارج 
که می خواهند دولت را به سقوط برسانند تقلیل می یابد! 
اگر چنین است آیا می توان به سازواری اقدام های بعدی 

دولت امید داشت؟«
وزیر راه و شهرســازی در این نوشته عملا درست 

بودن حرف های مشاور روحانی )حسام الدین آشنا( را 
به معنای ناامیدی از اقدامات آینده دولت تلقی کرده و 

نگاه مشاور رئیس جمهور را زیر سؤال می برد. 
آخوندی همچنین با اشــاره بــه اینکه »البته این 
موضع اختصاص به ایشان ندارد و در فضای قطبی شده 
جامعه طرفدارانــی دارد و سیاســت ها را به بی راهه 
می بــرد« به صراحت از بیراهه رفتن سیاســت ارزی 
دولت در آینده )با توجه به نگاه مشاور روحانی( سخن 

گفته است.  
وی در قسمت های پایانی نوشته خود اعتقاد دارد: 
»فروکاستن این سازوکار پیچیده تنها به توطئه عوامل 
ضد دولت، البته که از ســوی جامعه کارشناسی مورد 
پذیرش قرار نمی گیرد.« لــذا می توان گفت اختلاف 
مســئولین دولتی درخصوص سیاست ارزی دولت و 

وقایعی که پیرامون آن رخ داد، آشکارتر شده است. 
به نظر می رسد اختلافات دولتمردان درباره سیاست 
ارزی دولت به حد قابل توجهی افزایش یافته، چراکه 
در همین دو نمونه اخیر )انتقاد مشاور وزیر راه به بانک 
مرکزی و انتقاد وزیر راه به مشاور رئیس جمهور( شاهد 

این هســتیم که هرکدام دیگری را به باد انتقاد گرفته 
و در حال حاضر معلوم نیست بالاخره نظر بدنه دولت 

درباره سیاست خود دولت چیست؟!
جالب تر اینکه اســحاق جهانگیــری، معاون اول 
رئیس جمهور چند روز پیش گفته بود: »خوشبختانه 
قوه قضائیه، مجلس و نیروهای امنیتی پای کار هستند 
که این سیاست به نتیجه برسد و همه نظام... در مورد 
این سیاست متحد هستند.« اما چیزی که تا کنون از 
طرف دولتمردان دیده شده این بوده که هر کس به نوبه 
خود نظری متفاوت از دیگری داشته و حتی در درون 
دولت هم این اجماع وجود ندارد چه برسد به همه نظام! 
البته فــارغ از اختلاف دولتمردان، در حال حاضر 
سیاست ارزی دولت با اعتراض برخی فعالان تجاری هم 
رو به رو شده، چندی پیش برخی از فعالان اقتصادی 
و اعضای اتــاق بازرگانی اظهار کردند که دلار 4200 
تومانی برای مبادلات تجــاری به آنها اختصاص داده 
نشــده اما رئیس  اتاق مشترک بازرگانی ایران و ترکیه 
گفته است در مورد ترکیه مشکلی برای استفاده از دلار 

4200 تومانی وجود ندارد!

با انتقاد عباس آخوندی از مشاور روحانی

اختلافمسئولیندولتدربارهسیاستجدیدارزیآشکارترشد


